
گــروه اقتصــادی - رییــس 
کمیسیون عمران مجلس اظهار داشت: 
در حال حاضر متاسفانه از برنامه زمان 
بندی ساخت 4 میلیون واحد مسکونی 

در چهار سال عقب هستیم.
محمدرضا رضایی کوچی درباره 
اخریــن وضعیت و پیشــرفت پروژه 
نهضت ملی مســکن، اظهار داشــت: 
تنها یک وزارتخانه راه وشهرســازی 
نمی تواند ســاخت 4 میلیــون واحد 
مســکونی در 4 ســال یا همان طرح 
نهضت ملی مســکن را جلو ببرد باید 
کل حاکمیت و دولت پای کار بیایند اما 
متاسفانه در حال حاضر هماهنگی های 
مناسبی بین دستگاه ها برای اجرای این 

طرح وجود ندارد.
وی ادامه داد: شهرداری، بانک ها، 

وزارت اقتصــاد، وزارت صمــت و 
... از جملــه دســتگاه های مهم در این 
حــوزه هســتند که بایــد هماهنگ با 
وزارت راه و شهرســازی عمل کنند. 
وزیــر صمت باید بحث تامین مصالح 
ســاختمانی را دنبال و شرایط با ثباتی 
در قیمــت مصالح ســاختمانی ایجاد 
کنــد. وزارت اقتصاد باید امکان پیش 
فروش مسکن از طریق بورس را دنبال 
کنــد. این مقدمات و ملزومات فراتر از 
اختیارات و مسئولیت های وزارت راه 
و شهرسازی هستند.   رییس کمیسیون 
عمران با بیان اینکه انتظار ما این اســت 
که جلســه شــورای عالی مسکن با 
حضور رییس جمهوری برگزار شود 
تا این موضوعات از ســوی عالی ترین 
مقام دولت پیگیری شود، گفت: هرچند 

که در قانون گفته شده که شورای عالی 
مســکن ماهانه برگزار شود اما معتقدم 
هر دو هفته یک بار جلســه شــورای 
عالی مسکن باید برگزار شود و رییس 
جمهوری باید برای رفع مشــکلات 
اجرای طرح نهضت ملی مســکن باید 
تمام دستگاه ها را به خط کند و جلسات 
شورای عالی مسکن باید تلنگری باشد 
برای دستگاه های اجرایی که در انجام 

وظایف خود تاخیر یا سستی دارند.
رضایی کوچی افزود: تاکید ما بر 
تفکیک وزارت راه و شهرسازی است 
و معتقدم برای تســریع در ســاخت و 
اجرای پروژه نهضت ملی مسکن باید 
یک وزارتخانه مســتقل ایجاد شود و 
این تصمیم بســیار موثر است. در حال 
حاضر موضوعات حمل و نقل هوایی، 

جاده ای، ریلی، دریایی و با موضوعات 
شهرسازی و مسکن در هم تنیده شده 
و وظایف این وزارتخانه بسیار سنگین 
است و هیچ وزیری نمی تواند تمام امور 
را همزمان پیش ببرد و تمام حوزه ها را 

اداره کند.
وی با اشاره به پیشرفت این پروژه 
نســبت به برنامه زمان بندی شده تاکید 
کرد: در حال حاضر متاسفانه از برنامه 
زمــان بندی ســاخت 4 میلیون واحد 

مسکونی در چهار سال عقب هستیم.
رییس کمیســیون عمران درباره 
ورود شرکت ها و کشورهای خارجی 
در پروژه نهضت ملی مسکن گفت: هیچ 
نیازی نیســت که به سمت کشورهای 
خارجی برویم. دولت باید تکلیف خود 
را در این پروژه مشخص کند اینکه قرار 

است ساختمان بسازد یا اینکه ساخت 
4 میلیون واحد مسکونی را فرماندهی 

کند.
وی ادامه داد: معتقدم دولت باید 
در ایــن حوزه سیاســت گذاری کند، 
قرار نیست دولت ســازنده باشد باید 
تســهیلات و زمین ارایــه دهد و بازار 
صالح را کنترل کند، در این شرایط مرد 
خودشان خانه ســازی کنند. بنابراین 
نیازی به ترکیه و چین نداریم و خودمان 

با ظرفیت هایی که در قانون پیش بینی 
کردیم می توانیم با توان داخل این پروژه 

را به اجرا برسانیم.
رضایی کوچی با تاکید بر اینکه در 
بحث انتقال تکنولوژی از کشــورهای 
خارجی هیچ مذاکره ای نداشتیم گفت: 
عده ای فقط به دنبال این هســتند که از 
کشورهای خارجی مصالح وارد کنند 
در حالی که مجلس با این اقدام مخالف 

است. 

رییس کمیسیون عمران مجلس:

پروژه نهضت ملی مسکن از برنامه عقب ماند

اقتصادی 6

گروه اقتصــادی - علی صالح 
آبــادی در دوازدهمیــن گردهمایی 
رؤســای موفق شــعب که به صورت 
مجازی برگزار شد، با اشاره به زحمات 
کارکنان شــعب عنوان کرد: زحمات و 
تلاش های کارکنان در شــعب بانکی 
بسیار زیاد است و انصافاً رؤسای شعب 
زحمات زیادی را به اقتضای شغلشان 
که همراه با ریسک ها، استرس خاص 
خود است متحمل می شوند و آنها جز 
همکاران پرتلاش ما در شــبکه بانکی 

تلقی می شوند.
رئیس کل بانــک مرکزی افزود: 
شعب خط مقدم شبکه بانکی در ارائه 
خدمت به مردم هســتند و کارکنان و 
رؤسای ما در شــعب در شبکه بانکی 
نقش بی بدیل و بسیار مهمی را در ارائه 
خدمات به عمــوم مردم دارند و حتماً 

باید تکریم شوند.
عالی ترین مقــام بانک مرکزی با 
تأکید بر لزوم رعایت مشــتری مداری 
در بانک هــا گفت: همکاران شــعب 
بانکــی بایــد این موضــوع را مدنظر 
قرار دهند. چراکه حفظ آبروی شــبکه 
بانکی با کارکنان و شــعب اســت که 
بیشــترین تعامل را با مــردم دارند. لذا 
ضمن قدردانی از فعالیت های کارکنان 
شعب، به گونه ای از فعالیت ها مراقبت 
شــود تا خدایی ناکرده نارضایتی مردم 
در خدمــات که در چارچوب ضوابط 
و مقررات به مردم ارائه می شود، ایجاد 
نشــود. چراکه نوع برخــورد با ارباب 
رجوع بســیار مهم است و باید به این 
واسطه چهره فاخر نظام بانکی به مردم 

نشان داده شود.
رئیــس کل بانــک مرکــزی در 

ادامــه با بیان اینکه یکی از موضوعات 
مهم در شــبکه بانکی توجه به منابع و 
مصارف است، گفت: هر بانک منابع و 
مصارفی دارد. در صورتی که مصارف 
بر منابــع فزونی یابد باعث کســری 
می شود و باید همکاران شعب نسبت 
به مدیریت نقدینگی بانک توجه کنند. 
نباید شعبه ای بدون توجه به نقدینگی و 
منابع بانک تسهیلاتی را تصویب کند و 

بانک منابع لازم را نداشته باشند.
صالح آبادی افزود: البته بانک هایی 
که از نظر نقدینگی ناتراز هســتند باید 
امــوال مازاد را به فــروش بگذارند و 
نقدینگی لازم را برای اعطای تسهیلات 
از این محل فراهم کنند؛ چراکه وظیفه 
شبکه بانکی سپرده گذاری وجوه است 
و در واقع بانک واســطه وجوه سپرده 
گذار و ســپرده پذیر اســت و لذا اگر 

بانک ها اموالی نیز دارند، نباید از وظیفه 
اصلیشان که همان واسطه گری وجوه 

است به این دلیل دور شوند.
رئیــس کل بانــک مرکزی یکی 
دیگر از مواردی را که از شــبکه بانکی 
انتظــار می رود را نظــارت بر مصرف 
تسهیلات عنوان کرد و گفت: نظارت 
بر مصرف تســهیلات باید به صورت 
جدی از سوی شــعب بانک ها دنبال 
شود. اخیراً مقام معظم رهبری دیداری 
با تولیدکنندگان و صنعتگران داشتند و 
به درســتی بر این نکته تأکید کردند که 
در یک دهه اخیر نقدینگی رشــد قابل 
توجهی را تجربه کرده است و در همان 
حال رشد ســرمایه و تولید ناخالص 
داخلی ما متناســب آن نبوده است؛ لذا 
این امر موجب ایجاد تورم شده است.

وی یادآور شد: از این منظر نظارت 
بر مصرف صحیح تسهیلات امری مهم 
تلقی می شود که بخشی از این نظارت 
از سوی شــبکه بانکی است و بخشی 
دیگــر وظیفه بانک مرکزی اســت که 
نظارت به صورت سیســتمی اجرایی 
شــود. لذا از سیاست ها و اولویت های 
اصلی دولــت و بانک مرکزی هدایت 
منابــع بانکــی و اعتبارات به ســمت 
تولید، خدمــات و فعالیت های مولد 
اســت. تأکید می کنم که این منابع باید 
به بخش های مولد اقتصادی اختصاص 
یابد و نه بخش های غیر مولد اقتصادی 

و سفته بازانه، مانند طلا و امثال آن.
صالح آبادی با بیان اینکه شــبکه 
بانکی برای تقویــت نیازمند افزایش 
سرمایه اســت، گفت: کفایت سرمایه 
بانک های خصوصــی و دولتی پایین 
اســت. اخیــراً نیز مصوبــه ای درباره 
افزایش ســرمایه بانک ها داشــتیم تا 

بتوانیم این امر تقویت شود.
رئیــس کل بانــک مرکــزی در 
خصوص عملیات بازار باز یادآور شد: 
هدف از عملیات بازار این بوده است که 
بانک ها در کوتاه مدت کمبود نقدینگی 
را از این محل جبران کنند. البته مقررات 
شــورای پول و اعتبار بانک ها را ملزم 
کرده اســت که ۳ درصد از دارایی های 
خود را به صورت اوراق مالی اسلامی 

نگهداری کنند.
به گفته صالح آبــادی در اجرای 
سیاست احتیاطی کنترل رشد مقداری 
ترازنامه ها، بانک ها باید محدوده های 
تعیین شــده که مصوب شورای پول و 

اعتبار نیز هســت درباره رشد ترازنامه 
هایشان دقت نظر لازم را داشته باشند.

رئیــس شــورای پــول و اعتبار 
ضمن تأکید بر لزوم رعایت نرخ سود 
تســهیلات و ســپرده از سوی شبکه 
بانکی عنوان کرد: این نکته از انتقادات 
همیشــگی به شبکه بانکی بوده است. 
شــعب باید مراقبت لازم را در این باره 
داشته باشــند چراکه عدم رعایت نرخ 
سود در محدوده های مصوب شورای 
پول و اعتبار موجب ارجاع پرونده آن 
بانک به هیأت انتظامی می شود که اخیراً 
نیز پرونده چند بانک به هیأت انتظامی 
ارسال شده اســت. البته ذکر این نکته 
ضروری اســت که عدم رعایت نرخ 
ســود مصوب موجب ناترازی همان 

بانک می شود.

همچنین رئیس کل بانک مرکزی 
در بخش دیگری از ســخنان خود بر 
لــزوم ارائه خدمات ســامانه صیاد از 
طریق دســتگاه های خودپرداز شبکه 

بانکی تأکید کردند.
رئیس کل بانک مرکزی با تأکید بر 
لزوم اجرای تکالیف بودجه ای توسط 
شــبکه بانکی عنوان کرد: از جمله این 
موارد می توان به حمایت از شرکت های 
دانش بنیان، کوچک و متوسط، مسکن، 
وام های خرد قرض الحســنه همچون 
تسهیلات ازدواج، خرید تضمینی گندم 
و حمایت از خانوارهای آسیب دیده از 
کرونا اشاره کرد که در این موارد انتظار 
می رود که بانک هــا منابع و نقدینگی 
خود را به گونــه ای تنظیم و قوانین را 
رعایت کنند که موجب نارضایتی مردم 

نشوند.
وی بــا بیــان اینکــه وام هــای 
خــرد مظهر حضور مردم در شــعب 
بانکهاست، افزود: این موضوع باید به 
جد مدنظر شعب بانک ها باشد، چراکه 
در بین توده های مردم این امر بسیار مهم 
است. از این رو اجرای تکالیف قانونی 

باید به نحو مناسب انجام شود.
صالح آبادی با بیان اینکه از شعب 

بانکی انتظار مــی رود به جد مقررات 
و ضوابــط را رعایت کننــد، تصریح 
کرد: انتظار می رود که شــبکه بانکی به 
مقررات پایبند باشــد، البته در صورتی 
که مقررات ابلاغی مسائل و مشکلاتی 
را در اجــرای مقررات موجب شــود، 
می توان آنها را برطرف کرد و شعب این 

موارد را به بانک مرکزی انتقال دهند.
وی افــزود: در کارگروه تدوین 
مقــررات که مقــررات بانک مرکزی 
تصویب می شود درصددیم از خبرگان 
بانکی هم اســتفاده کنیم تا اینگونه از 
ظرفیــت نخبگان و فعالان نظام بانکی 
اســتفاده شود تا مقررات بیگانه با اجرا 
نباشــند. همچنین ضروری است در 
خــود بانک ها نیــز کمیته هایی وجود 
داشته باشد که ساده سازی مقررات را 

برای شعب انجام دهد.
رئیس شورای پول و اعتبار با بیان 
اینکه نظام بانکی جز نهادهای خدمت 
رسان مهم اســت، یادآور شد: این امر 
به گونه ای اســت که مردم به صورت 
روزانــه به بانک هــا مراجعه می کنند 
و حجــم ارائه خدمــات بانکی اعم از 
حضوری و الکترونیکی نیز در کشــور 
بسیار بالاست. لذا ضروری است نوع 
برخورد با مشتریان به نحوی باشد که 
رضایتمندی عمومی را در پی داشــته 

باشد.
همچنیــن صالــح آبــادی در 
خصــوص وام های خــرد تأکید کرد: 
اخیراً درباره وام های خرد مباحثی برای 
تســهیل آن وام های خرد مطرح شد و 
ما نیز این نکته را به جد دنبال می کنیم. 
البته باید تأکید کنم که این امر به معنای 
ســرفصل جدید و وام جدید نیست و 
در همان چارچوب ضوابط و مقررات 
فعلی اســت و تنها بحث در خصوص 
چگونگی ضمانت این وام هاســت. ما 
باید وام های خرد را برای مردم تسهیل 
کنیــم، البتــه این امر باید بــه گونه ای 
باشــد که ریسک بانک بدون توجه به 

اعتبارسنجی مشتری افزایش نیابد.

رئیس کل بانــک مرکزی افزود: 
یکی از مســائلی کــه در دنیا نیز مورد 
توجه اســت اعتبارسنجی تسهیلات 
گیرنده است. مشتری که از رتبه اعتباری 
مناسبی برخوردار است در بخش وثایق 
و تضامین تسهیلات می تواند با سهولت 
بیشتری رفتار کرد. در بانک مرکزی بر 
روی آن در حــال فعالیت هســتیم و 
امیدواریم تا پایان سال بسته ای درباره 
ارائه تســهیلات خرد با ارائه تضامین 
سهل تر و البته با رتبه اعتباری مناسب 
به شبکه بانکی ابلاغ کنیم. البته تجربه 
نشــان داده است که برای مثال در یکی 
از بانک های قرض الحسنه که وام های 
خرد و با تضامین آسان تر ارائه می دهد، 
مشتریانی که از رتبه اعتباری مناسب تر 
و بالاتــری برخوردارنــد؛ مجمــوع 

معوقاتشان کمتر از یک درصد است.
رئیس کل بانــک مرکزی یادآور 
شد: بنابراین اگر بتوانیم با اعتبارسنجی 
مناســب مشتری، مشــتری را خوب 
بشناســیم، می توان با تضامین آسان تر 
تســهیلات بانکی را به مشتریان حائز 
شــرایط و در چارچوب سرفصل های 
موجود ارائه کرد. به این واسطه رضایت 
عمومی از شبکه بانکی افزایش می یابد و 
ریسک شبکه بانکی را کاهش می دهد.

وی در پایــان افــزود: افــرادی 
که به عنوان رؤســای شــعب انتخاب 
می شــوند تبریک می گویم و درارائه 
خدمات به مردم موفق باشــند و ما نیز 
در شبکه بانکی پشتیبان شما هستیم و 
از همکاران شــعب که وظیفه خدمت 
رسانی را به مردم در شعب بانکی دنبال 

می کنند، قدردانی می کنیم.
فرشاد حیدری: نقش منابع 
انسانی در پیاده سازی راهبردها 

بی بدیل است
فرشــاد حیدری، رئیس مؤسسه 
عالی آموزش بانکــداری ایران نیز در 
»دوازدهمین گردهمایی رؤسای موفق 
شعب بانک های کشور« ضمن تبریک 
دهه فجر و گرامی داشت شهدای شبکه 

بانکــی در دوره همــه گیری ویروس 
کرونا تصریح کرد: با توجه به شــرایط 
کرونایــی ترجیح مؤسســه به منظور 
حفظ ســلامت مدعوین نظر بر آن شد 
گه در نهایت همایش در زمان هرساله 
به صورت مجازی برگزار شــود. این 
همایش ۱۲ ســال است که به صورت 

منظم و سالیانه برگزار شده است.
حیدری با اشــاره به »آموزش و 
توســعه منابع انسانی« به عنوان محور 
اصلی همایش گفت: ضرورت آموزش 
و توسعه منابع انسانی بر کسی پوشیده 
نیست و در عین حال یکی از بزرگترین 
مسایل در نظام بانکی را تعیین اهداف، 
راهبردهــا، نظارت بر حســن اجرای 
راهبردها بدانیــم، آنگاه کارکنان یکی 
از کلیدی ترین موارد در این بین نقش 
کارکنان در پیشبرد راهبردها و نظارت 
بر حسن اجرا و تحقق اهداف است. لذا 
کارکنان باید دارای ویژگی هایی باشند 

که به واسطه آنها اهداف محقق شود.
رئیس مؤسســه آمــوزش عالی 
بانکداری ایران یادآور شد: نقش منابع 
انسانی در پیاده سازی راهبردها بی بدیل 

است
وی افزایــش بهــره وری را خط 
مقدم آموزش منابع انســانی دانست و 
عنوان کرد: بهــره وری را منبع کارایی 
و اثربخشــی است، لذا پس از جذب و 
اســتخدام منابع انسانی، به کارگیری و 
نگهداری از آنان حائز اهمیت اســت. 
البتــه باید تأکید کنــم، در به کارگیری 
و توانمندســازی کارکنان، آموزش و 
ارتقای دانش و افزایش مهارت کارکنان 

ضروری است.
حیــدری در ادامه افــزود: نرخ 
بــالای خروج کارکنان در ســال های 
ابتدایــی خدمت اســت، لذا ضروری 
اســت، بانک ها ضمــن فراهم آوردن 
شــرایطی برای حفظ انگیزه کارکنان، 
ملاحظات مرتبط با حقوق و دستمزد 
و حفظ شــرایط رقابتی از خروج این 
افراد تحصیلکــرده جلوگیری کنند و 
در بلندمــدت از این ناحیه آســیبی به 
 نظام بانکی از نظر منابع انســانی وارد 

نشود.
لازم بــه ذکر اســت دوازدهمین 
دوره گردهمایی رؤسای موفق شعب 
بانک ها و مؤسسات اعتباری کشور با 
عنوان »آموزش و توسعه منابع انسانی 

شعب« به صورت آنلاین برگزار شد.

رییس کل بانک مرکزی:

اعطای وام خرد با ضمانت 
آسان، تا پایان سال به 
بانک ها ابلاغ می شود

رئیس کل  بانک مرکزی گفت: با  اعتبارسنجی مناسب و تعیین رتبه اعتباری متقاضیان، ریسک بانک ها بالا نمی رود
 و با مشکل نقدینگی مواجه نمی شوند؛ اعطای  تسهیلات بدون ضامن در همین چارچوب است.

گروه اقتصادی -مقدسی در حاشیه بازدید از گمرک بوشهر گفت: به دنبال 
کاهش ماندگاری کالا در گمرکات هستیم.

رئیس کل گمرک ایران با تاکید بر اینکه گمرک به دنبال ساده سازی فرآیندهای 
ترخیص کالا می باشــد، گفت: در زمان حاضر هماهنگی بیشتری بین دستگاه ها 
صورت گرفته و همه دســتگاه های ذیربط با اســتفاده از ظرفیت قانونی تلاش 
می کنند ماندگاری کالا به کمترین زمان برسد. علیرضا مقدسی در حاشیه بازدید 
از گمرک بوشهر در جمع خبرنگاران افزود: در خصوص تعیین تکلیف کالاهایی 
که ماندگاری دارند دستگاه های متعددی دخالت دارند و طبق وظایف و رسالتی 
که دارند باید به تعیین تکلیف این کالاها بپردازند. وی ادامه داد: گمرک ایران هم 
با توجه به شرح وظایفی که دارد هدف هایی را در نظر گرفته که در این خصوص 
بتواند با ساده سازی و ارائه تسهیلاتی که داده می شود زمینه ترخیص کالاها تسریع 
شود. مقدسی با اشاره به اینکه در ماندگاری کالاها با کاهش قابل توجهی روبرو 
هستیم گفت: در زمان حاضر حدود سه میلیون تن کالا داریم که ماندگاری دارند 

و هم اکنون تشریفات گمرکی برخی از کالاها در حال انجام است.
رئیس کل گمرک ایران تاکید کرد: تمام تلاش ما این است که تشریفات انجام 

و با ساده سازی ماندگاری کالاها کاهش یابد.

رئیس کل گمرک ایران خبر داد؛

کاهش ماندگاری کالاها در گمرکات

گروه اقتصــادی - رییس اتاق  
بازرگانی ایران و عمان اظهار داشــت: 
آژانس های مسافرتی ایرانی و عمانی 
توافق کنند تا برای گردشگران اروپایی 
یک پکیج ایران-عمان تعریف شــود. 
متاســفانه مســترکارت و ویزاکارت 
در ایــران کار نمی کنــد و این یکی از 
مشــکلات ما برای جذب گردشگر 
اروپایــی همین موضوع اســت ولی 
می توانیم از فرصتی که در عمان در این 

زمینه وجود دارد استفاده کنیم.
 محسن ضرابی در مورد آخرین 
وضعیــت تجاری ایران و عمان اظهار 
کرد: خوشبختانه در سال جاری نسبت 
به ســال گذشته تجارت ایران و عمان 
روند افزایشــی قابل توجهی داشــته 
اســت. در نه ماهه ابتدایی سال ۱400، 
میــزان صادرات ایران به این کشــور 
44۱ میلیون دلار بوده و میزان واردات 
از عمان و یا از طریق عمان که بخشــی 
از آن به خاطر نقش ترانزیتی بنادر این 
کشور اســت، 409 میلیون دلار و کل 
حجــم مبادلات بین دو کشــور 850 
میلیــون دلار بوده اســت. با این روند 
رشــد میزان مبادلات ایران و عمان در 
ســالجاری به بیــش از ۱ میلیارد دلار 

خواهد رسید.
وی افــزود: در ســال 99 میزان 
صادرات ما به عمان 4۳8 میلیون دلار 
بود، یعنی در نه ماهه سال ۱400 حدود 
6 درصد نســبت به کل سال 99 رشد 

داشــته ایم. کل حجم مبــادلات ایران 
و عمــان نیز در ســال 99 حدود 87۲ 
میلیون دلار بوده اســت. در ســال 9۲ 
حجم مبادلات دو کشور ۲۲۱ میلیون 
دلار و در ســال 97 حدود ۱ میلیارد و 
۱6۱ میلیون دلار بود، یعنی از سال 9۲ تا 
97 شاهد رشد مبادلات تجاری بودیم 
و به پنج برابر رسید، علت این موضوع 

هم ایجاد زیرساخت ها بود.
ضرابی تصریح کرد: در سال 98 
این رقم دچار کاهش شد و از ۱ میلیارد 
و ۱6۱ میلیــون دلار بــه 694 میلیون 
دلار رســید کــه 40 درصد کاهش را 
نشــان می دهد. در سال 99 کمی سیر 
افزایشی وجود داشت. امیدواریم آمار 
سال ۱400 بیش از ۱ میلیارد دلار برسد. 
علت کاهش در ســال 98 مشکلات 
داخلی مانند پیمان سپاری ارزی، نقل 
و انتقــالات پولــی، ممنوعیت های 
صادراتی، بخشنامه های صادراتی و ... 
بود. علت افزایش ۲5 درصدی در سال 
99 افزایش خطوط کشتی رانی، مصوبه 
واردات در مقابــل صادرات، کاهش 

شدید ممنوعیت های صادراتی بود. 
وی در پاســخ به سوالی در مورد 
همکاری های معدنــی ایران و عمان 
گفت: بعد از کاهش قیمت نفت در چند 
سال گذشته، دولت عمان رویکرد خود 
را برای ایجاد درآمد تغییر داد و نقشــه 
راه خود را در دهمین برنامه پنج ســاله 
این کشور بر 6 محور قرار داد که یکی 

از آنها معدن بود. ضمن اینکه عمان در 
زمینه معدن بســیار بکر است یعنی در 
سال های قبل محدودیت های قانونی 
در این حوزه در عمان وجود داشت و 
متولی مشخصی هم نداشت. در سال 
۲0۲0 سلطان هیثم یک وزارتخانه به 
نــام وزارت معدن و انرژی ایجاد کرد؛ 
یعنی موضوع معدن برای آنها اهمیت 

ویژه ای پیدا کرد.
رییس اتاق مشترک بازرگانی ایران 
و عمان اضافه کرد: از طرف دیگر ایران 
نیز توانمنــدی بالایی در حوزه معدن 
دارد و از آنجا که خطوط معدنی مکران 
از ایــران وارد عمان شــده، از این نظر 
بسیار شبیه هستیم و شرکت های ایرانی 
هم بسیار توانمند هستند. اتاق مشترک 
بازرگانی ایران و عمان تفاهمنامه ای با 
خانه معدن ایران در سال گذشته امضا 
کرد و همچنین ذیل کمیسیون خدمات 
فنی و مهندسی و سرمایه گذاری یک 
کمیته معدن تشــکیل شد اطلاعات 
معدنی عمــان و قوانین عمان در این 
حــوزه را جمع آوری کردیم. در بهمن 
ماه گذشته جلســه ای با وزیر معدن و 
انرژی عمان و معاونین ایشان داشتیم 
و توانمندی های شرکت های ایرانی را 

معرفی کردیم.

وی متذکر شــد: جلساتی هم با 
مدیرعامل شرکت توسعه معادن عمان 
و مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی دقم 
داشتیم و قرار بر این شد که پروژه های 
عمان در حوزه معدنی را ســاماندهی 
کنند و برای اتاق مشترک بفرستند. این 
یک فرصت طلایی برای شرکت های 
ایرانی است تا در عمان حضور پیدا کنند 
و بتوانند از ارزش افزوده آن اســتفاده 
کننــد. وی افــزود: برنامه ریزی هایی 
درحــال انجام اســت و امیدواریم که 
دولت هم در حوزه تامین مالی حمایت 
کنــد تا حضور موثری در حوزه معدن 

عمان داشته باشیم.
ضرابی در مورد انتقال گاز و برق 
از ایران به عمان بیان کرد: از دوره آقای 
خاتمی موضوع انتقــال گاز به عمان 
مطرح بــود اما متاســفانه هیچ وقت 
اجرایی نشد و گله مندی طرف عمانی 
را هم ایجاد کرده در حالی که این یک 
فرصت طلایی بود که ما می توانستیم 
گاز خود را به این کشور ببریم و صنایع 
پایین دســتی را در این کشور را داشته 
باشــیم. این خود یک فرصت بود که 
می توانستیم در تحریم ها از آن استفاده 
کنیم. با این حال مشخص نیست به چه 
دلیل همه دولت ها از دوره آقای خاتمی 

این موضوع را مطرح کردند و حتی در 
چند سفری که سلطان قابوس به ایران 
داشــت این مطرح شد ولی  هرگز به 

ثمر ننشست.
وی ادامــه داد: زمانی خط گاز از 
طرف آب های نزدیک به امارات عبور 
می کرد و بعد بــه آب های بین المللی 
منتقل شــد، با توجه به تحریم ممکن 
اســت الان تفاهم کار سختی باشد اما 
بایــد به عنوان یک موضــوع مهم در 
دستور کار دولت قرار بگیرد. اگر یک 
تیم قوی برای این کار قرار دهند و آن را 
اجرایی کنند قطعا مفید خواهد بود. البته 
در سال های گذشته به گاز ما نیاز زیادی 
داشتند اما الان یک سری منابع گازی را 
پیدا کردند، بنابراین نمی دانم که هنوز 
عمانی ها همان اشتیاق را دارند یا خیر.

رییس اتاق مشــترک بازرگانی 
ایــران و عمان همچنین در پاســخ  به 
ســوالی در مورد آخریــن وضعیت 
گردشــگری تهران و مسقط بیان کرد: 
یکی از زیرساخت هایی که بعد از سال 
9۲ ایجاد شــد، در حوزه گردشگری 
بــود. در آن ســال ها حــدود ۲ هزار 
گردشگر از عمان به ایران می آمدند و 
به صورت سنتی یک پرواز مستقیم از 
شیراز به مسقط داشتیم و عمانی ها برای 

گردشگری یا توریسم درمانی به شیراز 
می آمدند. در سال های 96 و 97 تعداد 
خطوط پروازی بین دو کشــور به ۱0 
خط پروازی رســید و ویزا برای ورود 
عمانی ها حذف شــد. همین اقدامات 
باعث شد که تعداد گردشگران عمانی 
که به ایــران می آمدند به 85 هزار نفر 
برسد که از این بین 85 درصد توریسم 
سلامت و ۱5 درصد توریسم مذهبی و 
گردشگری بود. با شیوع کرونا پروازها 
قطع شــد و تازه شروع شده که باید با 

سرعت پیش گرفته شود.
وی افزود: در حوزه گردشگری 
سلامت، ایران باید در لیست کشورهایی 
که مورد تایید کشــور عمان است قرار 
گیرد. اگر شهروند عمانی نیاز به عمل 
جراحی جدی داشته باشد، دولت عمان 
هزینه های درمانی او را در کشورهای 
مــورد تایید دولت عمــان پرداخت 
می کند. ایران جزو این کشورها نیست 
درحالــی که توانمندی ما در این زمینه 
بســیار بالا بوده و عمانی ها هم این را 
قبــول دارند. اختــلاف قیمت زیادی 
وجــود دارد. دو نفر از هیئت تجاری 
که ماه گذشــته از عمان آمده بودند در 
حوزه سلامت فعال بودند که جلسه ای 
با دو بیمارستان برای آنها ترتیب دادیم. 

اختلاف قیمت هزینه های عمل قلب 
باز در ایران دقیقا نصف قیمت این عمل 
جراحی در تایلند که یکی از کشورهای 
مورد تایید دولت عمان است که بسیار 

باعث تعجب آنها شده بود.
ضرابی با تاکیــد بر لزوم تمرکز 
بر جذب گردشــگر سلامت از عمان 
گفت: برای توسعه گردشگری سلامت 
از عمان، باید خطوط پرواز مستقیم از 
این کشور به ایران افزایش یابد. علاوه 
بر این باید ایران در لیست کشورهای 
مورد تایید دولت عمان برای پرداخت 
هزینه  عمل جراحی شــهروندان قرار 
گیرد و همچنین ساماندهی آژانس های 
مسافرتی و بیمارستان ها صورت گیرد.
ضرابــی گفت وقتی یک عمانی 
بــرای عمل جراحی به تایلند می رود، 
بــه صــورت برنامه ریزی شــده از 
فرودگاه مســقط تحویل گرفته شده 
و خــود و خانــواده اش را بــه تایلند 
می برند، خانواده او را اســکان داده و 
خــودش را به بیمارســتان می برند و 
بعد از عمل جراحــی و دوره نقاهت 
به مسقط برمی گردانند. ما باید در این 
زمینه ســاماندهی داشته باشیم. یعنی 
بین بیمارســتان های خوب کشور و 

آژانس های مسافرتی توافق شود.
وی تصریــح کــرد: یکــی از 
محورهای توسعه برنامه پنجم عمان، 
گردشــگری اســت که می خواهند ۳ 
میلیون را به ۱0 میلیون نفر برســانند. 

یک مشــاور اســپانیایی هم گرفتند. 
این می تواند فرصتی برای ما باشد که 
آژانس های مسافرتی ایرانی و عمانی 
توافق کنند تا برای گردشگران اروپایی 
یک پکیج ایران-عمان تعریف شــود. 
متاســفانه مســترکارت و ویزاکارت 
در ایــران کار نمی کنــد و این یکی از 
مشــکلات ما برای جذب گردشگر 
اروپایــی همین موضوع اســت ولی 
می توانیــم از فرصتی که در عمان  در 

این زمینه وجود دارد استفاده کنیم.
رییــس اتاق مشــترک در پایان 
با اشــاره به موانع موجود در تجارت 
کشور خاطرنشان ساخت: خواهش ما 
از دولتمردان این است که پیمان سپاری 
ارزی را حذف کنند؛ ارز باید تک نرخی 
شده و متولی صادرات به صورت واقعی 
سازمان توسعه تجارت باشد. همچنین 
باید تکلیف ممنوعیت های صادراتی 
مشخص شود، ما نمی توانیم به خاطر 
کم بودن یک کالا در کشــور صادرات 
آن را ممنوع کنیم. در این صورت دیگر 
هیچ طرف خارجی به ما اعتماد نمی کند 
و ما بازارهایــی را که با هزینه  و وقت 
زیاد به دست می آوریم را به راحتی از 
دست می دهیم. نتایج این می شود که 
باغدار به مشکل می خورد همانطور که 
در جنوب کرمان محصولات خود را 
برداشت نکردند یا از بین بردند. دلیل 
ایــن موضوع آن بود که هیچ برنامه ای 

نداشتیم.

برای گردشگران اروپایی پکیج ایران-عمان تعریف شود؛

تشریح آخرین وضعیت تجارت تهران و مسقط 

 اگــر بتوانیــم بــا اعتبارســنجی مناســب مشــتری، مشــتری را خوب بشناســیم، 
می تــوان بــا تضامین آســان تر تســهیلات بانکــی را به مشــتریان حائز شــرایط و 
در چارچــوب ســرفصل های موجــود ارائــه کــرد. به این واســطه رضایــت عمومی 
از شــبکه بانکــی افزایــش می یابــد و ریســک شــبکه بانکــی را کاهــش می دهــد.
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